

ЗМІСТ**ПИТАННЯ ІСТОРІЇ МОВИ ТА ДІАЛЕКТОЛОГІЇ**

<i>Баранник Л. Ф.</i> Региональная языковая картина мира носителей русских островных говоров Одесской области	7
<i>Каиржанов А. К.</i> Генезис тюркского рунического письма (на материале тамги-знаков евразийских кочевников)	12
<i>Кур-Кононович И.</i> Богатство названий яичниц и других блюд из яиц в русском языке XIX века	25
<i>Педченко Л. В.</i> Этимология славянского *dъzdъz в контексте русской диалектной номинации	32

ПИТАННЯ КОМУНІКАТИВІСТИКИ ТА МЕДІАЛІНГВІСТИКИ

<i>Діомідова О. Ю.</i> Проблеми дослідження форм і засобів комунікації в юридичній лінгвістиці	37
<i>Завальська Л. В.</i> Комунікативне ігнорування в політичному дискурсі	40
<i>Іванова І. Б.</i> Лінгвостилістичний аспект дослідження сучасної української реклами	45
<i>Нахаметова О. В.</i> Номени на позначення родинних стосунків у мовленнєвій інтеракції українців	48
<i>Бытєва Т. И.</i> Перифрастичность как функционально-семантическая категория коммуникативного уровня языка	52
<i>Гранева И. Ю.</i> Вторичные референтные и нереферентные контексты употребления местоимения «вы» в разных типах дискурса	56
<i>Іванова К. А.</i> Лингвориторические средства установления контакта между автором и читателем в информационно-аналитических интернет-текстах	60
<i>Кардашова Е. В.</i> «Безразличность, из которой ткётся ткань жизни»: «средний человек», субъект повседневности	64
<i>Лаврик Э. П.</i> Инвектогенный потенциал прецедентных феноменов	73
<i>Леонова А. Ю.</i> Метафорическая модель «братья» в российском масс-медиа дискурсе	77
<i>Николаева А. В.</i> Текстовая реализация функционально-семантической категории интенсивности в диалогических единствах художественного произведения (на материале английского и русского языков)	81
<i>Перепелица М. С.</i> Особенности восприятия языковых трансформаций современного масс-медийного дискурса (по результатам лингвистического эксперимента)	86
<i>Уланов А. В.</i> О синтезе военного и художественного дискурсов в поэзии В. В. Маяковского	92
<i>Шевченко Ю. Ю.</i> Оппозиция образов Обломов/Штольц сквозь призму цивилизационного выбора России	98
<i>Шумарина Т. Ф.</i> Эпиграмма как инвективный тип энигматического текста	103
<i>Морозова І. В.</i> «Yes» та «No»: епістемічна модальність чи смислова пам'ять?	107

ПИТАННЯ ЛЕКСИКОЛОГІЇ, ОНОМАСТИКИ І ФРАЗЕОЛОГІЇ

<i>Романюк Л. В.</i> Стилiстична характеристика експресивності фразеологізмів із значенням локативності	114
<i>Семененко О. Ю.</i> Онiми у ролі операторів функції неозначено великої кількості (на матеріалі сучасного українського художнього мовлення)	118
<i>Столяр М. Ю.</i> Ідіоматичні конструкції молодіжного сленгу у постмодерному художньому дискурсі	122
<i>Філюк Л. М.</i> Моделювання тезаурусу української будівельної термінології	127
<i>Акартель Г. М.</i> Модели семантических дериватов в русских и польских социолектах (на материале номинации человека по внешнему виду)	132
<i>Арефьева Н. Г.</i> Сватовство в славянской фразеологии	139
<i>Герасименко И. А.</i> Лингвокультурные компоненты значения русских колоративов	145
<i>Жуковская Г. А.</i> Восприятие лексических единиц понятийного поля «общественное питание» в речи современников	149
<i>Мурадян И. В.</i> Антропонимная вариативность в семейном общении в начале 20 века (на материале романа А. Н. Толстого «Сёстры»)	152
<i>Мюллер Ю. Э.</i> Лексико-семантические трансформации в художественном переводе	156
<i>Панова А. А.</i> Афористика как отражение жизненной философии в дневниках Иоанна Кронштадтского 1856—1858 гг.	161
<i>Савченко А. В.</i> Когнитивные основания наименования объектов виртуального мира в романе А. Ю. Перехова «Пересмешник»	167
<i>Склярєнко О. Н.</i> «Императивные конструкции» в ономастике (типологический аспект)	171
<i>Юзвяк И.</i> Названия банковских продуктов (между глобализацией и национальной спецификой)	178
<i>Яроуцкая Г. С.</i> Европейские экономические заимствования в русском языке XVIII века	184

ПИТАННЯ ГРАМАТИКИ

<i>Симонова К. Н.</i> Периферийные морфологические средства выражения множественности в английском и русском языках (сопоставительный аспект)	189
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------	-----

<i>Склярва Н. Г.</i> Взаимодействие альтернативности с различными семантическими категориями и его реализация в русском языке	194
<i>Степаненко О. А.</i> Вопрос как особый способ выражения эмотивности в художественном диалоге.....	200
<i>Степанов Е. Н.</i> Глаголы движения в современных славянских языках.....	206
<i>Чалига З.</i> Сравнительные обороты со значением приятного эмоционального состояния в русском и польском языках	215
<i>Чень Ш.</i> Выражение градационных отношений в конструкциях союзной связи (на материале рассказов К. Г. Паустовского)	220

ПИТАННЯ ГЛОТОДИДАКТИКИ ТА МЕТОДИКИ ВИКЛАДАННЯ МОВИ

<i>Плотницька С. В., Віт Н. П., Єременок О. І., Ануфрієва Н. М.</i> Міжкультурна комунікація та взаємопроникнення мов у навчальному процесі	225
<i>Васильєва Г. М., Виноградова М. В.</i> Глаголы, передающие звуковую сторону речи, в обучении иностранных студентов-филологов	229
<i>Гуськова Е. Д., Маричереда Л. С., Овчаренко Л. Г.</i> Формирование учебно-профессиональной компетенции у иностранных студентов начального этапа обучения.....	235
<i>Добровольская Л. В., Добровольская Д. М.</i> Оптимизация обучения русскому языку в университете: фразеологизмы как материал межкультурного развития.....	241
<i>Еркибаева Г. Г.</i> Сущность коммуникативной компетенции при обучении русской фразеологии	245
<i>Есакова М. Н., Литвинова Г. М.</i> Стилистика русского языка и культура речи в курсе подготовки переводчиков.....	249
<i>Иванова Н. Г., Пахалкова-Соич Т. В.</i> Методические универсалии В. Л. Скалкина	255
<i>Матвеева Н. М.</i> Формирование иноязычной информационной компетенции иностранных учащихся на этапе предвузовской подготовки	260
<i>Махиянова Л. Р.</i> Языковая среда города как образовательное пространство	264
<i>Миллер Л. В.</i> Мир изучаемого языка: феноменологический аспект	268
<i>Юзефяк С.</i> Способы формирования педагогической компетенции студентов-русистов Краковского педагогического университета в свете антропоцентрического подхода	272

CONTENTS

ISSUES OF HISTORY OF LANGUAGE AND DIALECTOLOGY

<i>Barannik L. F.</i> Regional linguistic image of the world of carriers of russian insular dialects of Odessa region.....	7
<i>Kairzhanov A. K.</i> Origin of the turcic runic writing (on the material of the tamga-marks).....	12
<i>Kur-Kononowicz J.</i> Variety of the names of crumbled eggs and other dishes made from eggs in the russian language in the 19th century.....	25
<i>Pedchenko L. V.</i> Etymology of the slavic word *dъždъ in the context of russian dialect nomination....	32

ISSUES OF COMMUNICATIVE LINGUISTICS

<i>Diomidova O. Yu.</i> Types and forms of communication in legal discourse.....	37
<i>Zaval'skaya L. V.</i> Communicative ignoring in political discourse.....	40
<i>Ivanova I. B.</i> Linguostylistics in modern ukrainian advertising.....	45
<i>Nakhapetova O. V.</i> Concepts that refer to family relations in speech interaction of ukrainians.....	48
<i>Byteva T. I.</i> Periphrasisness as a functional-semantic category of communicative language level.....	52
<i>Graneva I. Yu.</i> The secondary referential and non-referential contexts of usage of pronoun "vy" ("you") in various types of discourses.....	56
<i>Ivanova K. O.</i> Lingvorhetorical means of setting a contact between the author and the reader in informational-analytical internet-texts.....	60
<i>Kardashova Ye. V.</i> "Indifference, from which the fabric of life is weaving": "the average person", the subject of everyday life.....	64
<i>Lavrik E. P.</i> Invective potential of precedent phenomena.....	73
<i>Leonova A. Yu.</i> Metaphorical model "brothers" in the russian media discourse.....	77
<i>Nikolaeva A. V.</i> Text realization of the functionally semantic category of intensity in dialogue units in fiction (based on the english and russian languages).....	81
<i>Perepelytsia M. S.</i> Features of perception of language transformations in the modern mass media discourse (according results of linguistic experiment).....	86
<i>Ulanov A. V.</i> On the synthesis of military and artistic discourses in the poetry by Mayakovsky.....	92
<i>Shevchenko Yu. Yu.</i> Opposition of images Oblomov/Stoltz through the prism of the civilization choice of Russia.....	98
<i>Shumarina T. F.</i> Epigram as abusive type of enigmatic text.....	103
<i>Morozova I. B.</i> "Yes" & "No": epistemic modality or memory of meaning?.....	107

ISSUES OF LEXICOLOGY, ONOMASTICS AND PHRASEOLOGY

<i>Romaniuk L. V.</i> Stylistic characteristics of expressivity of phraseological units which have locative meaning.....	114
<i>Semenenko O. Yu.</i> Onyms as the motivator of undefined number function (on the basis of modern ukrainian literary speech).....	118
<i>Stolyar M. Yu.</i> Youth slang idiomatic constructions in ukrainian postmodern art discourse.....	122
<i>Filyuk L. N.</i> The modelling of the thesaurus of ukrainian building terminology.....	127
<i>Akartel G. M.</i> Models of semantic derivatives in russian and polish sociolects (names of the person on the basis of appearance).....	132
<i>Arefieva N. G.</i> Match-making in slavic phraseology.....	139
<i>Gerasimenko I. A.</i> Lingual and cultural components of the colour terms.....	145
<i>Zhukovskaya G. A.</i> The perception of lexical units of the semantic field "public catering" in the present-day russian speech.....	149
<i>Muradyan I. V.</i> The personal name variation at the family communication on the beginning of 20 century (on the text of novel by A. N. Tolstoy "the sisters").....	152
<i>Müller Ju. E.</i> Semantic transformations in literary translations.....	156
<i>Panova A. A.</i> Aphoristics as is the reflection of the life philosophy in the diaries of 1856—1858 by st. John of Kronstadt.....	161
<i>Savchenko O. V.</i> Cognitive bases of objects' name of the virtual world in the A. J. Pekhov's novel «Peresmeshnik».....	167
<i>Sklyarenko O. N.</i> «Imperative model» in onomastics (typological aspect).....	171
<i>Józwiak J.</i> The names of bank products (between globalization and national specificity).....	178
<i>Yarotskaya G. S.</i> Borrowings of european economic lexems into the russian language during the XVIII-th century.....	184

ISSUES OF GRAMMAR

<i>Simonova K. N.</i> Peripheral morphological means expressing the category of plurality in english and russian (comparative aspect).....	189
--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------	-----

<i>Sklyarova N. G.</i> Interaction of alternativeness with other semantic categories and its realization in the Russian language.....	194
<i>Stepanenko O. A.</i> Question as a special way of expression emotiveness in the literary dialogue.....	200
<i>Stepanov Ie. N.</i> Verbs of motion in modern russian and in the slavonic languages.....	206
<i>Czapiga Z.</i> On the comparative phrases with the meaning of positive emotional state in russian and polish.....	215
<i>Chen Sh.</i> Constructions with gradational conjunctions in the stories by Konstantin Paustovsky.....	220

ISSUES OF DIDACTICS AND METHODOLOGY OF LANGUAGE TEACHING

<i>Plotnitskaya S. V., Vit N. P., Yeremenok O. I., Anufrieva N. M.</i> Intercultural communication and interpenetration of languages during the training.....	225
<i>Vasilieva G. M., Vinogradova M. V.</i> Verbs rendering the sonic aspect of speech in teaching of foreign students of philology.....	229
<i>Gus'kova E. D., Marichereda L. S., Ovcharenko L. G.</i> Creation of the teaching and professional competence of foreign students on the preparatory course.....	235
<i>Dobrovolska L. V., Dobrovolska D. M.</i> Optimization of the teaching russian at the university: phraseological units as the material for cross-cultural development.....	241
<i>Yerkibaeva G. G.</i> The substance of the communicative competence while teaching russian phraseology..	245
<i>Esakova M. N., Litvinova G. M.</i> Russian stylistics and standards in translator and interpreter training.	249
<i>Ivanova N. G., Pakhalkova-Soich L. V.</i> Methodical universals of V. L. Skalkin.....	255
<i>Matveeva N. M.</i> Forming of foreign language informational competence by foreign students at the stage of pre-university training.....	260
<i>Makhiyanova L. R.</i> The urban linguistic environment as an educational space.....	264
<i>Miller L. V.</i> World of the learning language: phenomenological aspects.....	268
<i>Józefiak S.</i> Means of developing the pedagogical skills among russian philology students from the pedagogical university of Kraków in the world of anthropocentric attitude.....	272